
در دوره های 
دکتری 

سیاستگذاری 
علم و فناوری، 

درس هایی 
آموزش 

می دهند که 
تجربه های 

هیوندا یا تویوتا 
است. اینها را 

به متن درسی 
تبدیل می کنند، 

که یک تجربه 
مفصل است 

در بستر تمدنی 
خاص خودشان

نظر من یکی از مسائلی که باید به آن 
توجه کنیم و تازه الان زمانی است که 
می توانیم دربــاره روایــت پیشرفت در 
حوزه تصمیم سازی صحبت بکنیم و 
زمان و مکان را در نظر بگیریم و پدیده 
سیاسی را با یک تک روایــت مقایسه 
 نمونه در این حــوزه کم 

ً
نکنیم. طبعا

ح  داریم ولی تا وقتی این بحث ها مطر
نشود به این سمت حرکت نمی کنیم.

روایــت پیشرفت هیوندا  و تویوتا 
تدریس می شود

ــای دکــتــری سیاستگذاری  ــ در دوره ه
علم و فــنــاوری، درس هــایــی آمــوزش 
مــی دهــنــد کــه تــجــربــه هــای هــیــونــدا یا 
تویوتا اســت. اینها را به متن درسی 
تــبــدیــل مــی کــنــنــد، کـــه یـــک تــجــربــه 
مفصل است در بستر تمدنی خاص 
خــودشــان. مــا هــم بــایــد تجربه هایی 
کنیم در ایــن زمینه، اگــر به متن های 
درسی برای سیاستگذاران و مدیران 
دولـــت و بخش خصوصی رسیدیم، 
آنجا موفق بوده ایم. دلیل اصلی ورود 
مــا بــه ایــن بحث همین مــدل زندگی 
ــر انــقــاب  ــن اســــت. اگـ ــاس دیـ بــر اســ
کردیم و به جمهوری اسامی رسیدیم، 
نتیجه این تفاوت در چیست؟ پاسخ 
بــه ایـــن ســـوال نــیــازمــنــد مــشــاهــده و 
سعی و خطا اســت. همان اوایــل هم 
کــه بحث کــردیــم کــه بگوییم انجمن 
ــــت پیشرفت. مــا در بــســیــاری از  روای
مسائل شکست داریـــم. پیشرفت 
واژه خوبی است چون پیشرفت یعنی 
مــجــمــوع شــکــســت هــا و پــیــروزی هــا. 
شاید توسعه کــشــاورزی ما نقدهای 
جدی داشته باشد، ما در فضای بعد 
از انقاب و توجه به قشر مستضعف 
رفتیم و چاه های عمیق زدیم و همین 
باعث شــده معضل حاشیه نشینی 
ایجاد شود. ولی خود اتفاق حاصل یک 
رویکرد متفاوت بــوده اســت، ممکن 
اســت اشتباه کــرده باشیم، اشکالی 
ندارد اگر آن جنبه رو از دست بدهیم 
تصمیم گیری هایی می کنیم و همه را 

زیر سوال می بریم در حالی که می توانیم این رویه را اصاح کنیم.

ع »روایت« مورد توجه قرار گرفته است موضو
ما سال ۸۱-۸2 برای ثبت تجربیات و روایت ها با سیاستمداران دولت 
صحبت می کردیم. با تعویض دولت کار را کنار می گذاشتند و دوباره در 
انتهای دولت به فکر می افتادند و باز هم کار به جایی نرسید، البته این 
تجربه ماست. مثلاً یکی وزرا این دغدغه را داشت که تجربیات خودش 
را بنویسد. اینها یک نمونه های تک و معدود بودند و در تمام این دوران 
بیشتر در پایان دولت ها به این موضوع پرداخته می شد. ولی الان نسل 
جوانی از مدیران آمده اند که از همان ابتدا به دنبال چنین کاری هستند 
که تجربیات ثبت شود و این برای من هیجان انگیز است. یا برخی از 
نهادها پیگیر ثبت تجربیات هستند که به نظرم رویکرد متفاوتی با 
گذشته است. از طرف دیگر حجم عظیمی از گروه ها و افراد فعال در این 
حوزه هست که پیش از این اینطور نبود و نمی توانستیم یک نویسنده 
یا یک ویراستار پیدا کنیم. ولی الان افراد و گروه های فعال زیاد هستند. 
به نسبت 2۰ سال قبل در حوزه علم و فناوری و سیاست گــذاری یک 

فضای پرجنب و جوشی به وجود آمده است.

باید حلقه های »روایت پیشرفت« تکمیل شود
»روایت پیشرفت« باید با حلقه های دیگر زنجیره تکمیل شود و روی 
الگوسازی و گفتمان سازی پس از روایت کار بکنیم. ما سعی کردیم در 
جشنواره مدافعان اقتصاد مردمی چنین کاری انجام دهیم و کارهای 
رســانــه ای بکنیم. اگــر بواتیم محتوایی تولید کنیم که نظام دولتی و 
خصوصی ما استفاده کند و به کار بگیرد هم مهم است، حالا یا در قالب 
نظام ارتقا و آموزش ها و یا قالب های دیگر استفاده کنند. اگر زمانی برسد 
که مردم ما بر اساس این روایت ها فهم عمیق تری پیدا شد و توسط 
روایت نگاری بتوانند اصلح را انتخاب بکنند و در اعمال حق سرنوشت 
خودشان تصمیم بهتری بگیرندو حق حاکمیت خودشان را بهتر پیاده 

کنند، به نتیجه و سطح مطلوب رسیده ایم.

دکتر مازیار عطاری،  مدیر بنیاد توسعه فردا و از داورن بخش حکمرانی جایزه کتاب پیشرفت
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